
Vezetőképző 
a JATE-n 

A felkészítőt pénteken dél-
előtt kilenc órakor Kozma 
József, a KISZ JATE-bizot t-
ság t i tkára nyitotta meg, 
m a j d átadta a szót az E 3 
funkcionár iusainak, akik 
egyenként számoltak be a 
reszor t jukhan végzett tevé-
kenységükről, és az előttük 
álló feladatokról. Elsőként 
Léka Andor, az EB agitációs-
propagandistája emelkedet t 
szólásra. Elmondta, hogy az 
idei akcióévre megfogalma-
zott cél az egyetemi politikai 
munka színvonalának eme-
lése volt. Ez többé-kevésbé 
sikerült, de még mindig 
vannak hiányosságok. Ezek 
közétar tozik a politikai vi ta-
körök rendszertelen műkö-
dése és az. hogy egyes s tú-
diók nem tá jékozta t ják meg-
felelően a hal lgatókat a 
politikai tárgyú rendezvé-
nyekről. Ez utóbbival kap-
csolatban kiemelte a Szegedi 
Egyetem fokozottabb szerep-
vállalásának szükségességet. 
Szóit a tavaszi programokról 
is, melyek közül a márciusi 
FIN és az ápri l isban meg-
rendezésre kerülő politikai 
napok ta r tha tnak számot ki-
emelkedő érdeklődésre. En-
nek keretében érdekes kez-
deményezés is indul: a tele-
vízió Ha tvanha t című műso-
rához hasonlóan a hallgatók 
kérdéseket tehetnek fel, 
melyre a megyei és a városi 
pártbizottság első t i tkárai , a 
városi KISZ-, va lamint a 
JATE KlSZ-t i tkára válaszol-
nak majd . 

Ezt követően Scholz Hilda 
a közművelődés helyzetéről 
beszélt. Az eljövendő fe lada-
tokról szólva elmondta, hogy 
erőteljesebben kell „nyitni" 
más intézmények, vállalatok 
felé. Ennek megfelelően te r -
veznek látogatást a szegedi 
szalámigyárba, a gyulareme-
tel gyermekotthonba és a 
dévaványai leánynevelő inté-
zetbe, mely utóbbi főként a 
joghallgatók számára ígé»-
lehetőséget a jog gyakorlat-
ban való tanulmányozásához. 
Végűi megemlítette, hogy a 
sikeres Mikulás-akció után 
március végén ismét a 
I 'etőfitelepre tar t egy lelkes 
kis csoport, ahol a szülők 
közreműködésével rendeznek 
játéknapot . 

Imreffy Zsuzsa az érdek-
védelemmel kapcsolatos ten-
nivalókat ismertette. Az ok-
tatás korszerűsítése kapcsán 
utalt a novemberi gödöllői 
elágazati parlamentre, mely 
határozatban fogalmazta 

meg a szakági fejlesztési 
koncepció ez év eleji megvi-
t a t á sá t Ezt követően kerül-
het csak sor a tanulmányi-
és vizsgaszabályzat módosí-
tására, mely előkészítésébe 
elsőrendű fontosságú az alap-
szervezetek bevonása. Fog-
lalkozott a hallgatói jogvi-
szony problémájával is. Ezt 
— min t mondotta — két 

A KISZ JATE-bizottsága 
az idén is megtar tot ta ha-
gyományos téli felkészítőjét 
az alapszervi t i tkárok, csúcs-
és kar i vezetőségi tagok, va-
lamint az egyetemi KISZ-bi-
zottság számára. A felkészí-
tés helye az egyetem KISZ-
U u b j a volt, ahol február 
vJ—11-én gyűltek össze „z 
érdekeltek. Mint mindig, 
most is az eddig elvéezett 
a soron kővetkező feladatok 
munka rövid át tekintése és 
Ismertetése állt a két napos 
program középpont jában. 

Tájékoztatás 
felnőtt módra 

Ha a tájékoztatás-
politikáról esik szó, 
egyesek elnézően moso-
lyognak, mások lemon-
dóan legyintenek, de 
mindannyian egyetérte-
nek abban, hogy sajnos 
bizonyos, a bel- illetve 
külpolitikával kapcsola-
tos információk nem 
vagy csak megfelelően 
„díszítve" jutnak el a 
közvélemény elé. Az il-
letékesek úgy vannak 
ezzel, mint az egyszeri 
szülő a gyerek szexuális 
felvilágosításával: majd 
megtudja valahonnan, 
vagy ha nem, hát rájön 
magától. 

Nem csoda tehát, hogy 
bármilyen ellenpéldát 
szívesen látunk, hallunk. 
Ilyen kellemes meglepe-
tés volt számunkra dr. 
Székely Sándornak, a 
városi pártbizottság tit-
kárának a KISZ-felké-
szítőn tartott beszámo-
lója időszerű kül- és 
belpolitikai kérdésekről. 
Nyíltan és korrekten 
válaszolt a feltett kérdé-
sekre, nem próbálta ho-
mályban hagyni a dol-
gokat. Felnőttnek tekin-
tett minket és felnőtt-
ként közeledett hozzánk. 
Mi pedig, akiket eddig 
nem kényeztettek el eb-
ben a tekintetben, végre 
elégedetten állhattunk 
fel székeinkből. 

Köszönjük! 

SARKADI ZSOLT 

szinten kell rendezni. Egy 
átfogó jogszabályi és részte-
rületeken történő változta-
tásra van szükség. Ezen belül 
elengedhetetlen a m u n k a -
könyv kivál tásának és a hall-
gatói munkavál la lásnak a 
lehetővé tétele. 

Fenyvesi Erzsébet, a KISZ 
JATE-bizottság tag ja káder-
ügyekkel foglalkozott. Fel-
hívta a figyelmet ar ra . hogy 
sok a leköszönő vezetőségi 
tag és őket megfelelő felké-
szültségű emberekkel kell 
pótolni. A más elfoglaltsága 
miat t távollevő Engi Katalin 
helyett ismertet te a külügy 
idei programját . Ebből meg-
tudhat tuk, hogy ismét lesz-
nek a nyáron hazai és kül-
földi nemzetközi vitatáborok, 
ahová vá r j ák a nyelvet 
tudók je lentkezését Ezen 
kívül külföldi építőtáborokra 
és munkaakciókra is sor ke -
rül, valamint márciusban 
fcarátságvonat indul Moszk-
va—Leningrád útvonallal. 
Ezt követően Varga Ferenc 
ismertet te a megrendezésre 
kerülő JATE VESE program-
ját , m a j d röviden Berkesi 
Ottó számolt be a KISZ 
garzonlakás-akciójának je-
lenlegi helyzetéről. A délelőtt 
befejezéseként dr. Székely 
Sándor, az MSZMP városi 
bizottság t i tkára aktuális 
kül- és belpolitikai kérdé-
sekre válaszolt. 

Délután dr. Csákány Bála. 
az MSZMP egyetemi bizott-
ságának t i tkára a pártszer-
vezet munká já ró l és pár t -
építő helyzetéről tartot t elő-
a d á s t 

A nap utolsó p rogramja -
ként dr. Kemenes Béla okta-
tási rektorhelyettes vállalko-
zott 'v i tára a megjelentekkel. 
Szó'volt többek között a fe l -
sőoktatásra vonatkozó jog-
szabályok felülvizsgálatáról, 
a marxizmus—leninizmus 
oktatás rendszerének korsze-
rűsítéséről, a jegyzetellátái-
ról és a tanulmányi- és vizs-
gaszabályzat jelenlegi hely-
zetéről. A vélemények, ellen-
vélemények jól tükrözték a 
hallgatók fokozott érdeklő-
dését a témák i r á n t 

Másnap kari szinten foly-
tatódtak a megbeszélések. A 
TTK küldötteire ezen kívül 
még egy plusz feladat is 
háru l t : rendkívüli küldött-
gyűlésen választották ' meg 
a kar i KISZ-bizottság ú j tit-
kárát , Molnár Attilát. 

Módszertani útmutató 
közösségek vizsgálatához 

Érdemes elolvasni Micheller Magdolna 
..A kisközösségek tudatos irányításának 
lehetőségei" című m u n k á j á t nemcsak az 
ajánlás címzetteinek. a KlSZ-vezetők-
nek. hanem mindenkinek, aki kíváncsi 
önnön helyzetére egv adott közösségen, 
csoporton, t á r s a d a l m o j belüL Az ak tuá-
lis társadalmi feladatok megváltozásának 
alapgondolatából ki indulva a szerző — 
gazdag szakirodalom feldolgozása és több 
éves egyetemi kollégiumi empir ikus ta-
pasztalatok a lapián — igyekszik gyara-
pítani a mozgalmi munka eszköztárát pe-
dagógiai és pszichológiai módszerekkel, 
szemlélettel. 

Tükröt t a r t elénk a JATE Tudományos 
Szocializmus tanszékének docense. Konk-
rét csooortkapcsolatokat ír le. részletesen 
elemezve szociometriai vizsgálatok ered-
ményeit kuta tva a közösségi életet, tevé-
kenységét aktivizáló tényezőket, a moz-
galmi munka hatáslehetőségeit és a r ra a 
következtetésre iut. hogv a KlSZ-a lap-
szervezetek • kialakí tásánál felsőoktatá-
sunkban elsősorban az első évfolyamon 
fontos a tudatos szervező munka. Figye-
lemmel k ísérhet jük egv kollégiumi alap-
közösség valós közösséggé válását. Az ér-
deklődő módszertani szempontokat kap 
a ió közösségek pedagógiai, pszichológiai 
jellemzőinek és a ió vezetők szerepének 
feltárásához. Éppen a gyakorlati felhasz-
nálhatóság miat t előtérben állnak mindig 
világnézeti, politikai nevelési kérdések, 
ilv módon elméleti meggondolások alap-
Ián elemez a szerző konkrét helyzeteket, 
közösségi kapcsolatokat. 

Plasztikus képet kapunk a vezetők és a 
közösség sokrétű bonyolult kapcsolatáról. 
Választ ta lá lunk a r ra a kérdésre is. hogy 
a vezetőségen belül, a közvetlen munka-
kapcsolatokon túl hogyan hatnak az egyé-
ni jellemvonások a közösségi, mozgalmi 
tevékenységre. 

Felmérések a lap ján érdekes adatoKat 
sorakoztat fel a k ö n w az elsőévesek pá-
lyaválasztási tudatosságáról, leendő pá-
lváiukról alkotott elképzeléseikről és a 
már végzett hallgatók reális lehetőségei-
ről. Érezhető az ellentmondás. Nem csv-
oán az a kérdésfelvetés, hogv ki szere'-
né ténylegesen a pedagógus pályát vá-
lasztani — még akkor is. ha lehetősé-
korlátozottak. tehát kollégiumi neve' 
esetleg általános iskolai állást kényi.-
vállalni —. hanem a szerzőt az is érd 
li. mennyiben segíthetik az eredme" ' 
sebb fe lkészülés t a lehetőségek re 
felmérését a felsőoktatási Intézmér-
mozgalmi színterei: a KlSZ-alapsze-
zetek. TDK-csoportok. kollégiumi ki' 
zösségek. Fontos ezt vizsgálni abból 
szempontból is. hogv ezekből a körn 
gekből f iatal pedagógusok kerülnek 
akik itt szerzett tapaszta la ta ikat a I- -
sőbblekben az iskolai mozgalmi mun '< 
térületén kamatoz ta tha t ják . 

Jelentős szerepet ró a felsőoktatási 
tézménvek KISZ-alapszervezeteire a r 
l i t ikusabb embert ípus kia lakí tásának i c . 
nve. Nem éppen pozitív az a tény. ami 
Ivet a szerző a nemrég végzett, f ia tal P p 

dagógusok körében t apasz t a l t neveze '" 
sen. hogv munkahelyükön, az Iskolákba 
elsősorban szakmai jártasság megszerzé 
sére törekszenek, de emellet t erősen el-
hanyagol ják politikai nézeteik fejleszté-
sét pedig e r re adódna lehetőség önkép-
zés f o r m á j á b a n is. 

Éppen ezért elsődleges nap ja inkban a-* 
if júsági mozgalom szerepét tudatosan 
meghatározni , ió kommunis ta vezetői 
i rányítot ta kisközösségeket kialakí tan : 

hogv ezen közösség tagiai tudatosan é 
tevékenven azonosulianak a szocializnv 
célkitűzéseivel. Az ilyen típusú kisközö 
ségek létrehozásához nyú j t módszertan 
segítséget Micheller Magdolna könyve. 

KACZÜR AGNE? 

TDK-konferencia 
• A' ' • • ! . . Ab -Mjjt >.t 

az orvostudományi egyetemen 
A Szegedi Orvostudományi 

Egyetem Tudományos Diák-
köre f eb ruá r 1—3. között 
rendezte meg évi hagyomá-
nyos konferenciáját . Mivel 
az idén nem rendeznek or-
szágos TDK-fórumot, a mos-
tani a felkészülés jegyében 
zajlott. A SZOTE-ról 63 elő-
adás hangzott el, 15 külföldi 
és 3 tanárképző főiskolás 
hallgató szerepelt mellet tük. 

A zsűri több előadást is 
kiemelt és ju ta lmazot t a 
számos jó tel jesí tmény közül. 
Jutalmat kapot t Lázár 
György, Pintér Sándor, Bon-
haiser Zoltán, Besenczi Bog-
lárka és Kósa István, Ácsai 
László és Tihanyi Ágnes 
(Kórélettani Intézet), Sary 

Gyula, Hídvégi Erzsébet, 
Dux Mária (Élettani Intézet), 
Krizsa Judit, Oláh Judit és 
Mlinkó Éva (Bőrgyógyászati 
Klinika), Németh Gábor (Nő-
gyógyászati Klinika), Mészá-
ros Tibor és Feledi József (I. 
sz. Belgyógyászati Klinikn 
Endokrinológiai Osztály) 
Baláspiri Csaba és Antal 
Tibor (Orvosi Vegytani In-
tézet), Mátyás Edit (Igazság-
ügyi Orvostani Intézet), 
Kocsis Melinda és Tálas 
Erzsébet, Lázár László ¿s 
Dohány Irén (Gyógyszeré-
szeti. Vegytani Intézet). 

A TDK-konferencia előadói 
közönségdíjat is adhat tak , 
ezt Polyák József (Kórélet-

tani Intézet) és Sáry Gyula 
érdemelte ki. 

Lázár György egyetemi 
tanár, a SZOTE TDK elnöke 
elmondta, hogy a szakértő 
zsűri nagyon elégedett volt n 
hallgatók teljesítményével. A 
résztvevők jó felkészültségé-
bizonyítottá a sok érdeke^ 
előadás, tájékozottak voltak 
a téma szakirodalmában is 
még a későre nyúló ismerte-
téseket is népes hallgató-
tábor kísérte figyelemmel. 

A jövő évi országos kon 
ferencián — tette hoz,?:-
Lázár professzor — minden 
b izonnyal . szép sikerrel áll-
nak majd helyt a szegein 
orvostanhallgatók. 

Fiatal tehetségek (3.) 

A magyar irodalom bolgár közvetítője 
Mirclla Jordanova je len-

leg a bölcsészkar negyed-
éves. magyar—finnugor sza-
kos hallgatója. Magyar szép-
irodalmi. elsősorban prózai 
művek bolgár nyelvre való 
átültetésével foglalkozik, be-
szélgetésünknek is ez ad ja az 
a p r o p o j á t 

Mirella, aki nem csak jól. 
de nagyon szép kiejtéssel be-
széli a nyelvünket, még 
a szófiai Mag.var Kulturális. 
Intézetben kezdett ismer-
kedni vele. Csikhelyi Lenke 
és Szondi György voltak 4n-
nárai. I t t egy ev megszakl-
tassal, négy évig tanulta , 
ma jd beiratkozott a szófiai 
egyetemre, ahol az első év 
tanulmányi eredménye a lap-
ján lehetett pályázni a ta-
nulmányok Magyarországon 
való folytatására. Mirella, 
akinek Időközben a debre-
ceni Nyári Egyetemen is 

alkalma nyílt fejleszteni 
magyar nyelvtudását, siker-
rel pályázott. Budapestre 
került, ahol egyéves előké-
szítő tanfolyamon vett részi 
Majd a bolgár és a magyar 
íél közötti szerződés értel-
mében Szegeden kezdte meg 
magyarországi egyetemi ta-
nulmányait . A harmadik év-
től felvette a f innugor nyel-
vészetet második szakként. 

— Mikor kezdtél mű fordí-
tással foglalkozni? 

— A debreceni Nyári Egye-
temre. ez 1976-ban volt, 
amikor még nem tudtam, 
hogy Magvarországon fogok 
tanulni, kötelezően le kellett 
fordítani Móricz Zsigmond 
Az utolsó vacsora című el-
beszélését. Nagyon nehéz 
munka volt, rengeteget kel-
lett szótáraznom. De meg-
ragadott a magyar nyelv, s 
továbbra is szándékomban 

állt fordítani . Komolyabban 
itt. Szegeden kezdtem foglal-
kozni vele, amikor ma r 
jobban megtanul tam a nyel-
vet. Mindenekelőtt Gelléri 
Andor Endre műveiből for-
dítottam. A Meztelenül című 
elbeszélést remélhetőleg ha-
marosan közli a Vecserni 
Novini című lap, s további 
két elbeszélés (Vén Panna 
tükre, Egy asszony) szintén 
megjelenésre vár. Gelléri 
Andor világa nagyon közel 
áll hozzám, azért fordí tot tam 
őt elsősorban. De mást 's, 
például Sánta Ferenc Nácik 
című elbeszélését, ezt azok-
ban gyakorlási céllal — 
ennek már van bolgár fordí-
tása. 

— Terv szerint milyen 
szerzőket kívánsz fordítani a 
későbbiekben? 

— Tervekről nem szeretek 
beszélni, azokra jobb akkor 

•sort keríteni, ha megvalósul-
tak. Annyi azonban min-
denképpen elmondható, hogy 
a mai élő. korszerű irodalom 
egyes műveit szeretném le-
fordítani. Elsősorban prózá-
ról lenne szó, mer t bár a 
verseket is szeretem, átkölté-
sükhöz nem érzek magam-
ban kellő tehetséget. 

— A mai élő, vagy nem-
régiben elhunyt, tehát élet-
művük alapján kortárs szer-
zők közül kiket ismersz? 

— Például olvastam Sütő 
András írásait, Hajnóczy 
Péter elbeszéléseit, s nagyon 
szeretem Örkény István mű-
veit. Most ismerkedem Vészi 
Endre. Lengyel Péter. 
Simon [fy András. Sptró 
György. Esterházy Péter 
műveivel is. Közülük remé-
lem, fordítanom is sikerül, 
olyan műveket , amelyek 
esetleg közel állnak á bolgúr 
pszichikumhoz. 

— Bulgáriában mennyire 
ismerik a mai magyar írókat? 

— Többnyire csak a klasz-
szikusokat ismerik. tehát 
például Déry. Örkény, Ka-
rinthy Frigves. Sütő András. 
Szabó Magda műveinek van 
bolgár fordítása. De elmond-
hatom, hogy némely magyar 
színdarab, például Tótők. 
vagy a Macskajáték, mindig 
telt ház előtt megy Szófiá-
ban, tehát van érdeklődés a 
magyar kul túra, irodalom 
iránt. 

— Te milyen motivációk 
alapján jutottál arra a gon-
dolatra, hogy éppen magyar 
nyelvet, tanulsz, s abból for-
dítasz? 

— Ez bizonyára folyama-
tosan alakult ki bennem. d<-
a mikor megismerkedtem a 
magyar irodalom és kultúra 
egy részével, erős Vonzóé i*' 
éreztem iránta. Külön érd •-
Késség számomra, hogy e" v 

k -mpakt. sajátszerűen lz-> 
Iáit kul túrával kerül ' ' -" ' 
kapcsolatba. Olyan ez. m i - ' 
egy dió. amit ki kell bon ta - ' 

— Ma viss'nmégy Bulgá 
riába. mivel foglalkozol 
majd ? 

— Biztos, hogy magyar 
nyelvvel foglalkozom, én a ' ' 
szeretném, ha irodalommal 
kapcsolatos lenne a munkám 
S emellett finn' tudásomat 
hasznosítani szeretném 
ami re remélhetőleg alkal-
mam is lesz. mert Bulgáriá-
ban finnül jóval kevesebben 
tudnak, mint magyarul. 

— Köszönöm a beszél-
getést. 

B. Gy 
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